1999-2000

中华人民共和国

邮资票品目录

国家邮政局 编

POSTAGE STAMPS AND
POSTAL STATIONERY CATALOGUE
OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA



中华人民共和国邮资票品目录

1999-2000

Postage Stamps and Postal Stationery Catalogue of the People's Republic of China

国家邮政局 编 Edited by the State Post Bureau

北京出版社 Beijing Publishing House

图书在版编目 (CIP) 数据

中华人民共和国邮资票品目录:1999~2000/国家邮政局编. - 北京:北京出版社,2001 ISBN 7-200-04248-X

I.中… Ⅱ.国… Ⅲ.①邮票-中国-1999~2000-目录 ②明信片-中国-1999~2000-目录 ③信封-中国-1999~2000-目录 Ⅳ.F632-63

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2001)第 067652 号

中华人民共和国邮资票品目录(1999~2000)

ZHONGHUA RENMIN GONGHEGUO YOUZI PIAOPIN MULU

国家邮政局编

北京出版社出版 (北京北三环中路 6 号) 邮政编码: 100011

网址: www. bph. com. cn 北京出版社出版集团总发行 新 华 书 店 经 销 深圳当纳利旭日印刷有限公司印刷

ISBN 7-200-04248-X/Z·311

定价:48.00 元

前 言

为保证各级邮政部门业务工作需要,满足其他有关部门和广大集邮者的需求,从1999年度起,国家邮政局将其全年发行的邮票、邮资信封、邮资明信片、邮资邮简和邮资信卡等邮资票品的图案、技术资料和有关背景资料编辑成册,作为年度邮资票品目录公开出版发行。本目录汇集了1999年及2000年两个年度的邮资票品资料,2001年以后将每年出版一册。

1997年7月1日,香港回归祖国。1999年12月20日,澳门回归祖国。根据《中华人民共和国香港特别行政区基本法》的精神,香港和澳门邮政自行发行邮票。经香港、澳门邮政同意并提供资料,本目录收录了中华人民共和国香港特别行政区邮政1999年及2000年发行的邮资票品资料,中华人民共和国澳门特别行政区邮政1999年12月20日至2000年底发行的邮资票品资料。

Preface

In order to meet the demands of the postal service at all levels, other related departments and philatelists, the State Post Bureau, from the year of 1999 on, began to edit and publish a catalogue collecting the contents of the stamp patterns, data of issuing and printing, stories of the themes of all the stamps and the postal stationery such as the stamped envelope, stamped postcard, stamped letter sheet and stamped letter card issued in the year. This catalogue demonstrates the postal stationery issued in 1999 and 2000 and we will publish one copy a year after 2001.

On July 1st, 1997, Hong Kong returned to the Motherland; and on December 20th, 1999, Macao returned to the Motherland. According to the vigour of the Basic Law of Hong Kong Special Administrative Region of People's Republic of China and the Basic Law of Macao Special Administrative Region of People's Republic of China, Hong Kong and Macao Posts issued their own stamps. Based on the materials provided by Hong Kong Post and Macao Post, the catalogue also includes the stamps and the postal stationery issued by Post of Hong Kong Special Administrative Region of PRC in 1999 and 2000 and those issued by Post of Macao Special Administrative Region of PRC from December 20th, 1999 to 2000.

目 录

		長																						
		普通的																						
		纪念																						
_	邮	资信封																						
	1,																							
		纪念																						(65)
		礼仪																						(78)
Ξ	邮资	的明信	片					•						•	•	•			•					(83)
	1,		邮资	明信	壯					 				•							•			(83)
	2,	纪念师																						
	3、	特种	事资	明信	汫					 				•		•						•	(112)
	4,	风光	邮资	明信	胩					 				•		•			•				(147)
	5、		(1 j	奖)	邮	资目	明化	i)	I. 					•		•							(172)
	6、		耶资	明信	片					 													(185)
四	邮资	经信卡																						
香港	特 另	刂行政	区																					
		邮票								 		•	•	•		•	•	٠.	•	•	•	•	(191)
	•	邮資し	1付	明信	JΈ			•						•		•	•		•		•	•	(232)
	÷	邮资L	1付	圣诞	贺	k				 	٠.	•		•		•			•	•	•	•	(239)
	μц	航空曲	B 简											•		•	•		•		•	•	(249)
	li.	邮票人	小册	Į.						 				•		•	•		•	•		•	(250)
澳i	门特别	附近	X																					
		邮票																	•	•	•	•	(255)
		附录																	•			•	(287)

Contents

1	Stamps · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·
	1. Regular Stamps · · · · · · (1
	2. Commemorative and Special Stamps · · · · · · · · · · (3
11	Stamped Envelopes · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·
	1. Regular Stamped Envelopes · · · · · · · · · · (65
	2. Commemorative Stamped Envelopes · · · · · · · · · (65
	3. Protocol Stamped Envelopes · · · · · · · · · · · (78)
Ш	Stamped Postcards · · · · · · · · · (83)
	1. Regular Stamped Postcards · · · · · · · (83)
	2. Commemorative Stamped Postcards · · · · · · (91)
	3. Special Stamped Postcards · · · · · · (112)
	4. Scenery Stamped Postcards · · · · · · (147)
	5. New Year (Lottery) Stamped Postcards · · · · · · (172)
	6. Stamped Postcards for Special Usage (185)
V	Stamped Letter Cards
Но	ong Kong Special Administrative Region
	[Stamps (191)
	II Postage Prepaid Postcards · · · · · · (232)
	III Postage Prepaid Christmas Cards · · · · · · (239)
	IV Aerogramme · · · · · · · · (249)
	V Stamp Booklets · · · · · · · (250)
Ma	acao Special Administrative Region
	I Stamps (255)
	[] Appendix (287)

一邮票

I Stamps

1、普通邮票

普29 万里长城(明)(第四组)

发行日期: 1999年3月1日

枚 数 8枚

邮票规格: 25 × 20 毫米

齿孔度数: 13度 整张枚数: 50枚

版 别:影写

设 计 者: 杨文清 李德福

印制 广。北京邮票厂

邮票图名. 面值:

虎山长城 5分 山海关 20分 金山岭 40分 慕田峪 80分 平型关 270分 320分 得胜口 440分 雁门关 540分 镇北台

1. Regular Stamps

R29 The Great Wall (the Ming Dynasty) (4th Group)

Date of issue: March 1, 1999

Values in set: 8

Size of stamps: 25 x 20mm

Perforation: 13

Sheet composition: 50

Printing process: photogravure
Designers: Yang Wenqing, Li Defu
Printer: Beijing Stamp Printing House
Stamp designs and denominations:

Tiger Mount, Pass	5 ten
Shanhai Pass	20 fen
Golden Mount. Pass	40 fen
Mutian Valley Pass	80 fen
Pingxing Pass	270 fen
Victory Pass	320 fen
Yanmen Pass	440 fen
Zhenhei Building	540 fen



《万里长城(明)》普通邮票(第四组)共8枚,自长城东端开始,向西排列,分别为 辽宁省宽甸满族自治县的虎山长城,河北省秦皇岛市的山海关,北京市密云县的金山岭、怀 柔县的慕田峪,山西省繁峙县的平型关、大同市的得胜口、代县的雁门关,陕西省榆林市 的镇北台等,均是著名的长城关隘。 The Great Wall (the Ming Dynasty) (4th Group) composes 8 pieces altogether, which are stretching out from the starting point of the pass in the east and toward the west: Tiger Mount. Pass in Kuandian Manzu Nationality Autonomous Region, Shanhai Pass in Qinhuangdao of Hebei Province, Golden Mount Pass in Miyun County of Beijing, Mutian Valley Pass in Huairou County, Pingxing Pass in Fanshi County of Shanxi Province, Victory Pass in Datong City, Yanmen Pass in Dai County, Zhenbei Building in Yulin City of Shanxi Province. All of those are the famous passes of the Great Wall.

普29 万里长城(明)(第五组)

发行日期: 1999年5月1日

枚 数.4枚

设 计 者: 杨文清 李德福

印制厂:北京邮票厂

邮票图名、面值:

黄花城 60分

邮票规格: 25 × 20 毫米

齿孔度数: 13度

整张枚数:50枚

版 别.影写

邮票图名、面值:

花马池 10元

三关口 20元

嘉峪关 50元

邮票规格: 31 × 26 毫米

齿孔度数: 11.5度

整张枚数:32枚

版 别.影雕

雕 刻 者: 李庆发 姜伟杰

阎炳武 呼振源

29 The Great Wall (the Ming Dynasty) (5th Group)

Date of issue: May 1, 1999

Values in set: 4

Designers: Yang Wenqing, Li Defu Printer: Beijing Stamp Printing House Stamp design and denominations:

Goldflower Pass 60 fen Size of stamp: 25 x 20mm

Perforation: 13

Sheet composition: 50

Printing process: photogravure Stamp designs and denominations:

Huamachi Pass

Sanguankou Pass 20 yuan Jiayu Pass 50 yuan

Size of stamps: 31 x 26mm

Perforation: 11.5

Sheet composition: 32 Printing process: photogravure and en-

graving

Engravers: Li Qingfa, Jiang Weijie,

Yan Bingwu, Hu Zhenyuan

10 yuan









《万里长城(明)》普通邮票(第五组)共4枚、是万里长城普票的最后一组。其中 后三枚为高面值普票,采用影雕套印版印制。分别表现了位于北京市怀柔县的黄花城、宁 夏盐池县的花马池、银川市的三关口,甘肃省嘉峪关市的嘉峪关等著名的长城关隘

The Great Wall (the Ming Dynasty) (5th Group) composes four pieces, which is the last group of stamps of the Great Wall. The last three stamps are high-valued regular stamps, which were printed by photogravure and engraving. The passes are Goldflower Pass in Huairou County of Beijing, Huamachi Pass in Yanchi County of the Ningxia Hui Autonomous Region, Sanguankou Pass in Yinchuan City and Jiayu Pass in Jiayu guan City of Gansu province.

2、纪念邮票和特种邮票

1999-1 己卯年

发行日期: 1999年1月5日

全套枚数:2枚

邮票规格: 26 × 31 毫米

齿孔度数: 11.5度

整张枚数: 32枚

别. 影雕 版

设 计 者: 王虎鸣 呼振源 杨文清

第一图泥塑作者:张锠

雕 刻 者, 呼振源

印制厂:北京邮票厂

邮票图名、面值和发行量:

(2-1)T 玉兔为月

50分

10212.9 万枚

(2-2)T 吉祥如意

150分 8369.7万枚

2. Commemorative and Special Stamps

1999-1 Ji-Mao Year

Date of issue: January 5, 1999

Values in set: 2

Size of stamps: 26 x 31mm

Perforation: 11.5 Sheet composition: 32

Printing process: photogravure and

engraving

Designers: Wang Huming, Hu Zhenyuan,

Yang Wenging

The sculptor for the first design:

Zhang Chang

Engraver: Hu Zhenyuan

Printer: Beijing Stamp Printing House

Stamp designs, denominations and issu-

ing quantity:

(2-1)T Jade Rabbit the Moon

50 fen 102,129 million

(2-2)T Good Luck

150 fen 83.697 million





1999年,是农历己卯年,即生肖兔年。邮票第一图取材于"泥人张"第四代传人张 铝先生塑制的泥兔造型, 玉兔憨态可掬,欲动还静;第二图根据《五体字典》中的草书"兔"字衬以山西民间剪纸"月亮图"设计而成,显得十分活泼。两图前后呼应,让人从中品出;"静若处子,动若脱兔"的意味。

The year of 1999 is Ji-Mao year according to China lunar calendar, which is also traditionally called the year of rabbit. The first design follows the clay rabbit kneaded by Mr. Zhang Chang, who is the forth descendants of the famous clay sculptor Mr. Zhang. The rabbit in the first design looks so mild and cute that people would like to hold it in arms, being ready to jump out. The second design is from a Chinese characters meaning rabbit written in the cursive hand from Dictionary of Five Written Styles with a paper cut of the Moon as the background. The whole design makes a good use of a pattern contrast of tranquility and vigor, implying a vivid animal rabbit being gentle when staying motionless but very adorable when jumping around.

1999-2 汉画像石

发行日期: 1999年3月16日

全套枚数:6枚

邮票规格: 40 × 30 毫米

齿孔度数: 12度

整张枚数:50枚

版 别:胶印

设 计 者: 呼振源

印制厂:河南省邮电印刷厂

邮票图名、面值和发行量:

(6-1)T 牛耕

50分 2603.35万枚

(6-2)T 纺织

50分 2603.35万枚

(6-3)T 舞乐

50分 2603.35万枚

(6-4)T 车马出行

150分 2438.35万枚

(6-5)T 荆柯刺秦王

150分 2450.85万枚

(6-6)T 嫦娥奔月

150分 2450.85万枚

1999-2 Stone Carvings of Han Dynasty

Date of issue: March 16, 1999

Values in set: 6

Size of stamps: 40 x 30mm

Perforation: 12

Sheet composition: 50
Printing process: offset
Designers: Hu Zhenyuan

Printer: Henan Provincial Post & Telecom

Printing House

Stamp designs, denominations and issu-

ing quantity:

(6-1)T Cow Ploughing

50 fen 26.0335 million

(6-2)T Weaving

50 fen 26.0335 million

(6-3)T Dancing

50 fen 26.0335 million

(6-4)T Carriage on the Way

150 fen 24.3835 million

(6-5)T Jin Ke Attempted to Assassinate Emperor Qinshihuang

150 fen 24.5085 million

(6-6)T Goddess Chang Flew to the Moon 150 fen 24.5085 million



汉画像石是盛行于两汉至唐代的石刻装饰画,多见于门楣、祠堂、墓室、棺椁等的装饰,主要表现历史故事、民间传说、车马出行、吉祥图案、民筝生活和祥龙瑞兽等内容,目前保存较多的有由东、江苏、河南、四川和陕西等地 汉画像石在结构、造型和线条运用上质朴雄为,生动优美,达到很高的艺术境界 这套邮票基本涵盖了不同地域,不同类型的汉画像石艺术

Stone Carvings of Han Dynasty were the decorative paintings for gateheads, clan halls, tombs, inner and outer coffins in China Han Dynasty (Western Han and Eastern Han) until Tang Dynasty. The contents include historic stories, folk stories, lucky patterns, folk life and animals for worship, etc. They are mostly found in Provinces such as Shandong, Jiangsu, Henan, Sichuan and Shanxi. The structures, patterns and outlines are featured with its simple and vivid technique, showing the uppermost of the art. These stamps almost cover the typical stone carvings of Han Dynasty in different localities and styles.

1999-3 中国陶瓷──钓窑瓷器

发行日期: 1999年4月8日

全套枚数:4枚

邮票规格: 30 × 40 毫米

齿孔度数: 11.5度

整张枚数:40枚

版 别: 影写

设 计 者: 王虎鸣

1999-3 Chinese Ceramics Porcelain from the Jun Kiln

Date of issue: April 8, 1999

Values in set: 4

Size of stamps: 30 x 40mm

i^aPerforation: 11.5 Sheet Composition: 40

Printing process: Photogravure

印制 厂: 北京邮票厂 邮票图名、面值和发行量: (4-1)T 北宋・出載尊 80分 3746.3万枚 (4-2)T 北宋・尊 100分 2722.7万枚 (4-3)T 元・双耳炉 150分 2415.5万枚 (4-4)T 元・双耳连座瓶

200分

2574.3 万枚

Designers: Wang Huming
Printer: Beijing Stamp Printing House
Stamp designs, denominations and issuing quantity:

(4-1)T Halberd-Shaped Cup from the Northern Song Dynasty 80 fen 37.463 million

(4-2)T Cup from the Northern Song Dynasty 100 fen 27.227 million

(4-3)T Dual-Handled Stove from the Yuan Dynasty 150 fen 24.155 million

(4-4)T Dual-Handled Vase with a Base from the Yuan Dynasty
200 fen 25.743 million



钧瓷是始于唐代,盛行于宋代的我国古代五大名瓷之一,产地在今河南省禹州市(古属钧州)。钧瓷胎质细密坚实,造型端庄古雅。最奇妙的是"人窑一色,出窑万彩"的窑变,极具艺术魅力。邮票所选四枚邮票均为国家一级文物,是钧瓷的代表作。

The Jun Kiln was one of the five famous kilns of the Song Dynasty, which started in the Tang Dynasty and reached its peak in the Song Dynasty. It is originated in Yuzhou City(Ancient name: Junzhou) of Henan Province. The procelain is famous for its delicate quality and elegant shapes. It is featured with its changed color after being fired in the kiln. The porcelain chosen for the stamp issue is the first-grade culture treasures protected by the state and is regarded as the magnum opus in Jun Kiln.

1999-4 1999 昆明世界园艺 博览会

发行日期: 1999年5月1日

1999-4 1999 Kunming World Horticulture Fair Date of issue: May 1, 1999 全套枚数: 2枚

邮票规格: 30 × 50 毫米

齿孔度数: 12度

整张枚数: 40枚

版 别: 胶印

设 计 者: 刘巨德

印 制 厂:河南省邮电印刷厂

邮票图名、面值和发行量:

(2-1)J 保护大自然

80分 3634.15万枚

(2-2)J 博览会场馆

200分 2438.15万枚

Values in set: 2

Size of stamps: 30 x 50mm

Perforation: 12

Sheet Composition: 40
Printing process: offset
Designer: Liu Jude

Printer: Henan Provincial Post & Telecom

Printing House

Stamp designs, denominations and issu-

ing quantity:

(2-1)J Protecting Nature

80 fen 36.3415 million

(2-2)J Exhibitions Halls of the Fair 200 fen 24.3815 million



1999年5月1日、中国1999世界园艺博览会在云南省昆明市隆重开幕。这是在我国首次举办的全球性园艺盛会、其主题是"人与自然——迈向二十一世纪"。博览会展示了各国的园艺传统和园艺品种、每天吸引世界各地数以万计的参观者、历时184天、于1999年10月31日闭幕。邮票第一图主图为昆明市市花——山茶花;第二图展示了世博会3个主要会场——国际馆、中国馆和人与自然馆。

1999 Kunming World Horticulture Fair was ceremoniously held in Kunming City of Yunnan Province on May 1, 1999. It is the first world-class Horticulture gala held in China with the theme "Man and Nature – together entering into the 21st Century". A rich variety of horticulture exhibits showed the long gardening traditions of various countries. Thousands of rare flowers, exotic trees and gardening architecture attracted millions of visitors. The fair lasted 184 days and ended on Oct. 31. The first design is the City flower of Kunming, camellia, and the second design is the 3 main halls for the fair, the International Hall, Chinese Hall and the Hall of Man and Nature.

1999-5 马鹿

发行日期: 1999年5月18日

全套枚数:2枚(连票)

邮票规格: 40 × 30 毫米

齿孔度数: 11 × 11.5 度

整张枚数: 16枚

版 别: 影写

设 计 者, 殷会利

弗拉基米尔・D・柯尔加诺夫 (俄罗斯)

印制厂:北京邮票厂

邮票图名、面值和发行量:

(2-1)T 马鹿

80分

2449.8 万枚

(2-2)T 马鹿

80分

2449.8 万枚

1999-5 Red Deer

Date of issue: May 18, 1999

Values in set: 2 (se-tenant)

Size of stamps: 40 x 30mm Perforation: 11 x 11 5

Sheet Composition: 16

Printing process: Photogravure

Designers: Yin Huili,

Valadimir, D. Kolganov (Russia)

Printer: Beijing Stamp Printing House

Stamp designs, denominations and issu-

ing quantity:

(2-1)T Red Deer

80 fen

24.498 million

(2-2)T Red Deer

80 fen

24.498 million



马鹿、是一种分布在欧、亚、北非及北美的大型鹿种,平均体长约2米、体重约200公斤,最大可达300公斤。马鹿栖息在山地或平原林带,喜群居,擅奔跑,雄性马鹿长有一对漂亮的角、每只角分为5-6杈、偶见9杈。马鹿在中国是II级重点保护野生动物。

邮票采用连票形式,描绘了公鹿和幼鹿在同一条河边驻足饮水的生活情景。

这套邮票由中国和俄罗斯两国邮政联合发行。

Red deer are large Cervidae animals living in Europe, Asia, North Africa and North America. The average length of a red deer is about 2 meters, the average weight is about 200kg and the biggest may weigh about 300kg. Red deer mostly are inhabited in mountains and plains. They are good at running and like to live in group. The male red deer has a pair of beautiful anlters, which may have 5-6 forks, some of them have 9 forks. Red deer are the grade II wild animals protected by the State.

The stamps, displaying a male red deer and the baby deer drinking by a river.

The stamps are jointly issued by China and Russia Posts.

1999-6 普陀秀色

发行日期: 1999年6月3日

全套枚数:6枚

邮票规格:第一、三、四、六图

50 × 30mm 第二、五图 30 × 50mm

齿孔度数: 12度 整张枚数: 40枚

版 别: 胶印设计者: 范杨

印制厂: 辽宁省沈阳邮电印刷厂

邮票图名、面值和发行量:

(6-1)T 普济寺

30分 3507.15万枚

(6-2)T 南天门

60分 3553.15万枚

(6-3)T 百步沙

60分 3527.15万枚

(6-4)T 磐陀石

80分 3603.15万枚

(6-5)T 梵音洞

80分 3605.15万枚

(6-6)T 法雨寺

280分 2409.15万枚

1999-6 Beauty of Putuo Mountain

Date of issue: June 3, 1999

Values in set: 6 Size of stamps:

> Values 1, 3, 4 and 6 50 x 30mm Values 2 and 5 30 x 50mm

Perforation: 12

Sheet Composition: 40 Printing process: offset Designer: Fan Yang

Printer: Liaoning Provincial Shenyang
Post & Telecom Printing House

Stamp designs, denominations and issu-

ing quantity:

(6-1)T Puji Temple
30 fen 35.0715 million

(6-2)T Nantian Gate

60 fen 35.5315 million

(6-3)T 100-step Sand

60 fen 35.2715 million

(6-4)T Pantuo Rock

80 fen 36.0315 million

(6-5)T Fanyin Cave

80 fen 36.0515 million

(6-6)T Fayu Temple

280 fen 24.0915 million











普陀山,位于浙江省东北部,是东海舟山群岛东南隅一个小岛。岛上有建于清代早期的普济、法雨、慧济三大佛教寺庙,是中国四大佛教名山之一。岛上还有百步沙、磐陀石、梵音洞、南天门等自然景观。普陀山既有山石之隽秀,又有海天之寥廓,是国家重点风景名胜区。

Putuo Mountain is a small island to the southeast of Zhoushan archipelago in the northeast of Zhejiang Province. There are 3 famous Buddist temples built in the early of Qing Dynasty, named Puji, Fayu and Huiji. There are other unique scenes such as 100-step Sand, Pantuo Rock, Fanyin Hole and Nantian Gate. It not only has the beauty of mountians but also has a great view of the East Sea. It has been a tourist resort protected by the State.

1999-7 中国 1999 世界集邮 展览

发行日期: 1999 年 8 月 21 日 全套枚数: 1 枚 (小型张)

邮票规格: 50 × 30 毫米

小型张规格: 175 × 68 毫米版 别: 影写

设 计 者:杨文清 高书贤

印制厂:北京邮票厂

邮票图名、面值和发行量:

(1-1)J 北海九龙壁

800分 2597.35万枚

1999-7 China 1999 World Philatelic Exhibition

Date of issue: August 21, 1999 Value in set: 1 (Souvenir Sheet) Size of stamp: 50 x 30mm

Size of Souvenir Sheet: 175 x 68mm Printing process: Photogravure

Designers: Yang Wenqing, Gao Shuxian Printer: Beijing Stamp Printing House Stamp design, denomination and issuing quantity:

(1-1)J Nine-Dragon Wall in Beihai Park 800 fen 25.9735 million